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La mobilitat a les ciutats en trans-
port privat amb conductor està vi-
vint una sèrie de canvis a causa de
l’aparició de noves possibilitats que
han irromput en el mercat gràcies
a les noves tecnologies. Noms
com Über, que ara mateix no
opera a Barcelona, o Cabify, que sí
que ho fa, són paraules cada ve-
gada més conegudes entre la ciu-
tadania. Això ha provocat que el
sector del taxi, combatiu per na-
turalesa, hagi decidit revoltar-se.

Els taxistes denuncien que
l’activitat que porta a terme Cabify
-qualsevol persona pot contractar
el servei d’un cotxe privat a través
de l’aplicació- és competència
deslleial i ofereix, des del seu
punt de vista, un servei encobert
de taxi. Cabify opera a través de les
llicències de cotxe amb conductor
(VTC) -les que utilitzen els vehi-

cles amb xofer tradicional-, que a
Catalunya estan limitades. Ac-
tualment n’hi ha 853 arreu del
país -la majoria a Barcelona-,
mentre que de taxi n’hi ha 12.792. 

ÉLITE TAXI
En els darrers temps ha agafat
molta força en el sector del taxi l’as-
sociació de taxistes Élite Taxi, que
es caracteritza per la seva mane-
ra de fer directa i contundent.
Élite Taxi, amb Alberto Álvarez al
capdavant, ha protagonitzat algun
incident relacionat amb Cabify -en
una ocasió els van arribar a bolcar
un cotxe-. Acusen Cabify d’ac-
tuar “il·legalment”, ja que, diuen,
és fàcil trobar els seus cotxes a da-
vant d’hotels o de l’aeroport, quan
teòricament aquests cotxes no
poden circular buscant clients
com els taxis, sinó que hi ha d’ha-
ver una contractació prèvia.

El sector del taxi, a banda de
lluitar contra la desregulació del
sector i demanar que s’aturi la pos-
sible entrada de 3.000 nous con-

ductors, també denuncia que  les
condicions laborals que Cabify
ofereix als seus treballadors són
precàries. 

Per tot plegat, el sector es va
manifestar el passat mes de març
a davant del Parlament i a la pla-
ça Sant Jaume per demanar que
el Govern i l’Ajuntament actuïn
contra el que consideren compe-
tència deslleial. A l’Ajuntament li
demanen que la Guàrdia Urbana
controli més els vehicles VTC i que
demani els fulls de ruta obligato-
ris als seus conductors. Per altra
banda, volen que la Generalitat
creïi un protocol que permeti in-
terpretar la normativa i actuar en
cas que correspongui. De mo-
ment, l’Ajuntament i l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB)  ja
han donat el seu suport al sector
del taxi i recentment han presen-
tat un conjunt de mesures per fre-
nar la “inquietud i incertesa” ac-
tual, tal com ha declarat l’alcal-
dessa Colau. La proposta estrella
contempla que aviat els taxis pu-

guin ser compartits entre persones
que tenen la mateixa destinació.

CABIFY VOL CRÉIXER
Per la seva banda, Cabify va anun-
ciar a finals de març que té previst
multiplicar la seva oferta a Bar-
celona. El director general de Ca-
bify a la ciutat, Oriol Sanleandro,
va voler enviar un missatge clar i
directe durant una compareixen-
ça pública. “Hem vingut per  que-
dar-nos a Barcelona” , va afirmar
Sanleandro. Al mateix temps, va
reivindicar que “Cabify és 100% le-
gal i complim amb la normativa vi-
gent. No tenim por perquè no es-
tem fent res dolent”.

Les previsions de l’empresa,
que actualment té una flota de 50
cotxes a la ciutat, són quintuplicar
aquesta xifra abans de l’estiu. A
banda, estan a l’espera que es re-
solguin els processos judicials que
podrien alliberar més de 3.000 lli-
cències VTC. 

Sobre les crítiques que rep
Cabify del sector del taxi, Sanle-

andro es va defensar i va afirmar
que l’empresa compleix amb les
seves obligacions tributàries, tre-
balla amb empreses amb llicència
VTC i no capta serveis al carrer, ja
que va recordar que hi ha una con-
tractació prèvia a través de l’apli-
cació mòbil. 

Per conèixer l’opinió d’alguns
dels conductors de l’empresa,
aquesta publicació ha fet més
d’un viatge amb Cabify. Durant un
dels viatges, el conductor, pre-
guntat sobre com valora la seva fei-
na, respon el següent: “Les con-
dicions... doncs són les que són.
Suposo que com a moltes feines,
però jo estava a l’atur i ara tinc fei-
na. S’ha de vigilar perquè si em po-
sen una multa la pago jo, però en
general estic content”. Un altre tre-
ballador, que explica que fan torns
de 12 hores, també remarca que
“és millor això que està a l’atur”. 

Caldrà veure, a partir d’ara,
quin és l’escenari que s’acaba di-
buixant en el sector del transport
privat amb conductor.

La batalla del transport privat
» El sector del taxi denuncia competència deslleial en els nous formats de mobilitat amb cotxe i xofer
» Posa Cabify en el punt de mira, mentre l’empresa es defensa i anuncia que vol créixer abans de l’estiu

Albert Ribas
BARCELONA

Taxis i Cabify, un conflicte que sembla lluny de solucionar-se. Fotos: Cristian López i Cabify
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Un diari plural

per Marc Gafarot

4El pla B

A la Segona Guerra Mundial el
govern britànic tenia un únic pla
que era resistir amb totes les se-
ves forces i al cost necessari l’in-
vasor. Gran Bretanya, que es
trobà en grans i terribles mo-
ments de debilitat, va acabar
guanyant la guerra gràcies a abo-
car molta sang, suor, resiliència
i unes llàgrimes vastes com
oceans. El pla B, de fet si és que
mai va existir, va ser canviar un
primer ministre tou per un de dur
de pelar i a prova de qualsevol
bomba, mai millor dit. El govern
de França, per contra, sí que te-
nia un pla B en cas de perdre la
guerra, que no era altre que po-
sar un govern amable amb Ale-
manya encapçalat per la figura
d’un heroi de guerra, esdevingut
un penques, com Petain. França,
com sabem, va passar la guerra
emmirallant-se amb la vergo-
nya, la tragèdia i la traïdoria, ex-
cepcions ben comptades. De
Gaulle ho va acabar mig arre-
glant, però ¿qui pot dubtar que el
mal ja era fet, el pecat consumat
i l’ombra d’aquella deserció arri-
ba fins avui amb unes enquestes
gens magres per a la candidata i
sempre revisionista Le Pen?

Ja sabem que a la política cal
ser pragmàtic, estrateg i que la
prospectiva sobre qualsevol es-
cenari de futur és sempre acon-
sellable. El que no cal en política,
ni en la vida, és comportar-se
com un il·lús o un derrotista
com alguns han fet aquests dies.
Il·lús per donar informació irre-
llevant i derrotista per generar
pors innecessàries a una societat
que necessita polítics amb con-
cretes certeses i insubornables
conviccions. A hores d’ara, ni la

independència està guanyada
per un sentiment d’inevitabilitat
talment antihistòric, però tampoc
està perduda per un horror ma-
laltís i prostrat cap a la possible
derrota. La partida tan sols aca-
ba de començar o potser encara
no ho ha fet. 

El que sorprenentment no
s’ha dit aquests dies és que, de la
mateixa manera que el fracassat
tripartit va posar punt final a la
carrera política de no pocs polí-
tics d’esquerres, alguns d’ells
sorprenentment joves; l’anome-
nat procés, cas de derrota sobi-
ranista, s’endurà amb major vi-
rulència i impetuositat cap a can
pistraus la plana major dels di-
rigents polítics catalans inde-
pendentistes. No pot ser d’altra
manera, altrament amb quina
autoritat es podrien presentar
davant la ciutadania, tots aquells
que no han pogut ni sabut pilo-
tar el vaixell a bon port? I tot això
ho dic amb respecte, atès que a
la vida, com abans deia, pots gua-
nyar o perdre. El que no pots ni
deus és autoexcloure’t de com-
petir, per mor d’un càlcul o re-
baixa. Això és com explicàvem la
França mendicant i tenebrosa de
l’any 1940. En un altre ordre de
coses, Salmond convocà el refe-
rèndum a Escòcia i el va perdre
i deixà la presidència per cohe-
rència i dignitat. No li calia dir-
ho, tothom al Regne Unit, i a Es-
còcia en particular, coneix les re-
gles no escrites que dignifiquen
la coherència i escarneixen la
cobdícia en forma de fals pretext.
Allò és una democràcia consoli-
dada i això, de vegades, sembla
un mercat de Calaf amb sufragi
universal, poc coneixement d’his-

tòria i la decència a l'alçada del
turmell.

Si el procés fracassa, o millor
dit, si el fem fracassar els propis
catalans, el que caldrà és refer-
mar el nostre compromís amb la
independència nacional i armar-
nos de valor, coratge, autocríti-
ca i idees pel combat polític, que
més d’hora que tard, tornarà. Si
el centredreta català, ahir Con-
vergència i avui PDeCAT, volgu-
és defugir o renunciar al seu
compromís amb la independèn-
cia, cosa que coneixent molts
militants d’aquesta formació no
m’ho vull creure ni fart de vi, que
ningú posi en dubte que sorgirà
de l’intern i de l’extern un partit
que entomi els valors demòcra-
tes, humanistes i liberals dins un
projecte independentista. De la
República només queda Es-
querra, ahir autonomista avui in-
dependentista, mentre que la
Lliga i Unió, els partits de les re-
baixes i d’una mal dita modera-
ció, formen part del parlamen-
tarisme històric català. La mo-
deració i l’altura de mires pro-
bablement hauria aconsellat a
Espanya ser justa i considerada
amb Catalunya, i tenint multitud
d’oportunitats no ho va fer. La
moderació i l’altura de mires
ens obliga a perseverar fins a as-
solir l’objectiu d’independència
nacional. Si volem certeses re-
cordem que Roma, aquí Espa-
nya, no paga a traïdors i un can-
didat autonomista només ajuda
a refermar el tòpic del català in-
teressat, barrut, cuc arrossegat i
per sempre més derrotat. Podem
perdre, que no ho farem, però si-
guem dignes. O és que ja hem co-
mençat a deixar de ser catalans?

per Salvi Pardàs

M’inspira poca confiança el com-
promís dels comuns com a par-
tit en el procés independentista
català. El nou partit s’acabarà de-
finint com sigui (federalista, fra-
ternofederalista…) però al final
els seus votants acabaran segu-
int el dictat de la seva conscièn-
cia i votaran “sí” o “no” en el re-
ferèndum d’autodeterminació
que celebrarem aquesta tardor.
El conflicte que alguns comuns
teniu és molt fàcil d’entendre: us
fa vergonya reconèixer oberta-
ment que no la voleu ni en pin-
tura, la independència del país.
Igual que els qui es declaren de-
fensors de l’escola pública  i mi-
ren de justificar-se com sigui
perquè matriculen el fill a la
privada; igual que els que diuen
que no són homòfobs però pre-
fereixen que el seu fill/a sigui
“normal”. Els comuns defensa-
reu el dret a l’autodeterminació
dels pobles com a concepte,
però mai la constitució d’un Es-
tat propi per als catalans. Els co-
muns us definireu “sobiranistes”
quan en la intimitat sou uns es-
panyolistes acèrrims. Tot plegat

respon a uns mecanismes psi-
cològics basats en prejudicis in-
confessables que subordinen la
realitat catalana a l’espanyola:
Catalunya mai no podrà esde-
venir Estat, perquè d’Estat ja n’hi
ha un, l’inqüestionable, l’espa-
nyol. “Estat plurinacional”, pro-
poseu. Res més que un subter-
fugi per amagar el vostre espa-
nyolisme. A aquestes altures,
no enganyeu ningú, perquè des
dels temps de la Renaixença,
passant per la República de
Companys, la Transició o el pu-
jolisme, el catalanisme ha mal-
dat més que ningú i amb tota la
bona fe per un Estat plurinacio-
nal, amb la il·lusió que algun dia
un madrileny se sentís orgullós
de la riquesa cultural i nacional
del seu país i la defensés a capa
i espasa, tal com hem fet sempre
els catalans amb la llengua i la
cultura espanyoles. Resultat d’a-
quest històric anhel? Sentència
contra l’Estatut i, avui mateix,
presidents i consellers de la Ge-
neralitat represaliats. Estat plu-
rinacional a aquestes altures?
Fraternalment, no, gràcies.

Un diari participatiu

4Els comuns

Actualitat a la xarxa

#ReferèndumODUI #MayALesUrnes #RajoyAlJutjat

@dnicatala:: Si haig de ser sincer, jo
preferiria una DUI avui mateix abans 
d'anar a sopar i així no perdem el temps i
ens ho traiem de sobre! #Marxem.

@Jurriza_: Theresa May convoca elec-
ciones anticipadas. Al Reino Unido se le
está yendo todo de las manos. Escocia ten-
drá su oportunidad para hacer sombra.

@joanvallve: El president espanyol 
Mariano Rajoy ha estat citat com a testi-
moni del cas de la Gürtel. A veure si ho en-
devino... "Jo no sabia res”.
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Parlen els
veïns

Julián
“No és el mitjà de
transport que més
faig servir, però
quan l’he hagut d’u-
tilitzar no he trobat
que el servei sigui
tan dolent com al-

gunes persones diuen. Sé que d’aquí a poc
els treballadors volen fer una vaga i espero
que els problemes se solucionin.”

Belén
“Sí. L’única cosa que
potser m’agradaria
que es millorés seria
allargar el servei
tota la nit, com es fa
els dissabtes, però
en general no crec

que puguem queixar-nos del servei. Tam-
bé crec que se solucionen ràpidament les
incidències quan es detecten.”

Jordi
“És millorable, es-
pecialment pel que
fa a la freqüència
de pas en les hores
punta o l’accessibi-
litat a algunes esta-
cions. Crec que el

metro ha de funcionar a la perfecció
perquè tots els que vivim a la ciutat no hà-
gim de fer servir el cotxe.”

Alex
“En absolut. El pri-
mer que s’hauria de
resoldre és la fre-
qüència de pas dels
combois, especial-
ment a primera
hora del matí, per-

què anem estrets com sardines. I si fan va-
gues, com passarà aviat, que obrin els
torns perquè tots puguem passar.”

Estàs satisfet amb el servei actual de metro?
per Toni Enguix

Un diari obert

Aquest passat 2 de març es comme-
moraven deu anys de l’aprovació de la
Llei Orgànica 3/2007 d'igualtat efec-
tiva entre homes i dones. Sota el go-
vern de Rodríguez Zapatero naixia una
nova legislació que volia passar de la
igualtat formal a la real. I com passa
amb moltes lleis i acords a l'Estat es-
panyol, el pas dels anys ha demostrat
que eren mesures més declaratives
que executives. Més enfocades de
cara a la galeria que basades en el con-
venciment que les coses podien can-
viar.

Un dels elements nuclears de la de-
sigualtat entre homes i dones el tro-
bem al món laboral. La llei preveia al-
guns elements clarament positius
aleshores, com l’ampliació dels per-
misos de paternitat i la supressió i la
flexibilització dels requisits de cotit-
zació i dels períodes de carència per te-
nir dret al cobrament de les presta-
cions per maternitat.

Malgrat aquesta realitat benefi-
ciosa, l’element central —i per mi, cab-
dal— era la voluntat de lluitar per la
igualtat des de l’empresa. La llei es-
tablia que totes les empreses de més
de 250 treballadors havien de negociar
amb la representació legal dels tre-
balladors un pla d’igualtat que consi-
derés elements com les retribucions,
l’accés a l’ocupació, la classificació pro-
fessional, l’ordenació del temps de tre-
ball i les actuacions davant l’assetja-
ment sexual. I tota l’Administració pú-
blica, independentment de les seves
dimensions, també havia de proveir-
se de plans d'igualtat. Aquesta inicia-
tiva tenia de positiu, entre d’altres co-
ses, que obligava que la igualtat fos un
element nuclear a l’empresa. Doncs
bé, deu anys després, només el 4,2%
de les empreses de Catalunya obliga-
des a tenir un pla d’igualtat el tenen:
75 empreses de 1.796. Lamentable.

D’altra banda, la llei remetia les em-
preses més petites al conveni sectorial
de referència. Convé recordar que
som un país de microempreses i PI-
MEs. Aquí tampoc s’ha avançat. A
més, la llei tenia grans llacunes, com
el règim sancionador —si no hi ha pu-
nibilitat, és difícil de fer complir la llei.

Hem perdut deu anys. Hem fet
petites passes, és cert, en la igualtat
efectiva al món laboral. Però ve-
níem de tan lluny que necessitàvem
caminar més de pressa. I avui, la pre-
carietat s’estén a tot el mercat de tre-
ball, però fonamentalment té rostre
de dona. Tres de cada quatre con-
tractes a temps parcial són de dones
i les excedències i els permisos tenen
rostre femení. A més, la disminució
dels alts índexs d’atur femení va
molt més lenta que la dels índexs d’a-
tur masculí.

Som a l’any 2017 i continuem pre-
guntant-nos el perquè d’una societat
tan poc igualitària. En el pla social, se-
gurament hem guanyat la batalla:
ningú no juga a ser políticament in-
correcte. Si sortiu al carrer i pregun-
teu, tothom diu que cal reequilibrar els
dos sexes. Els representants polítics,
també. Què passa, doncs? Moltes co-
ses, probablement. Però per a mi,
una de fonamental és que a molts em-
presaris del país (amb honroses ex-
cepcions) ja els va bé tenir mà d’obra
barata. I que les lleis, per si soles, no
garanteixen canvis socials.

La llei era un senyal. Un senyal que
els poders públics apostaven a través
de la legislació per la igualtat real. Però
avui, deu anys després, la seva ava-
luació també és un símptoma: el camí
recorregut ha estat mediocre i ens
queda molt per fer. Posem-hi ganes,
empenta i, sobretot, creguem-hi.

Publicat a El Nacional.cat

per Laura Pelay per Jordi Lleal 

S’explica de qui es feia la reflexió que
se sabia les respostes i va i li canvien
les preguntes, amb la qual cosa queda
orfe de la seguretat que li donava sa-
ber les respostes a les qüestions fona-
mentals de la vida. En el procés de Ca-
talunya també està passant el mateix.
Hi havia una Catalunya amb una so-
cietat, amb una economia, amb uns
principis emocionals, religiosos, de
pertinença i tota una sèrie d’elements
que configuraven la nostra forma d’és-
ser de fa uns anys. Tot això ha canviat.
Ja no podem donar per certes unes
condicions que han quedat obsoletes.
Ja no es corresponen amb la realitat,
ja no són les que nosaltres donàvem
per certes i de vegades incommovibles.
La nostra societat ha canviat i hem de
reconèixer-ho. El paradigma. El po-
dem definir com el que acceptem com
a model. En aquest cas parlem de la so-

cietat catalana. Això ja no és el que era
i per poder-ho posar al dia, per poder-
ho reiniciar, per millorar-ho, ens hem
de fixar-nos sense tabús ni prejudicis
en entendre com som avui per poder
establir les condicions del que volem
pet al nostre demà, el dels nostres fills
i els nostres néts o coneguts. Vénen po-
lítics de fora de Catalunya, i malaura-
dament també alguns conciutadans
nostres, amb uns arguments total-
ment proppassats, com ara parlar
dels immigrats dels anys 60! O dient
que la independència la promouen els
burgesos catalans per tapar les seves
trapelleries.

Podem acabar la reflexió amb una
sola frase: “Em sabia els arguments
per defensar la Catalunya que conei-
xia i ara va i em canvia el paradigma”.
Tornem-hi, que no ha estat res. Anem
a la recerca de nous arguments!

@JordiGraupera: Que no, pesats: que
heu de fer el referèndum peti qui peti.
Una DUI no serveix de res si no 'has pogut
fer' un referèndum.

@aleixsarri: Eleccions anticipades al
Regne Unit. Oportunitat perfecta per a
l'SNP per arrasar a Escòcia amb discurs
pro-2n referèndum d'independència.

@antonim_s: El PP considera "abús de
dret" citar com a testimoni Rajoy en el cas
Gürtel. I no és abús de dret condemnar
polítics per posar urnes? Au va!

Opinió en 140 caràcters

4Deu anys de la llei d’igualtat 4Canvi de paradigma
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Un diari compromès

Només que es posin vostès a pensar en
una absència de referèndum aquest
any, i el que comportaria a nivell polí-
tic, històric, d’inestabilitat social, d’ex-
pectatives de futur, fins i tot de càlculs
partidistes, veuran clarament que
aquesta opció no és realista. És normal
exhibir prudència, moderació i fins i tot
por en aquest moment “just abans del
salt endavant” (el títol del nou llibre de
Fèlix Riera, que demana una reconsi-
deració total d’absolutament totes les
posicions), però no crec que aquestes
manifestacions siguin realistes. Es dis-
fressen de realisme i de racionalitat, sí,
però si se sinceren amb ells mateixos
crec que hi trobaran un botó irracional,
perfectament humà i comprensible,
que s’anomena por. Por, o dubte, o ver-
tigen. Només faltaria.

Escoltem tothom, més que mai. Es-
coltem també les hipòtesis llençades
per David Bonvehí davant del que po-
dria succeir en el futur (opció A, opció
B, opció C), sense veure-hi tant parti-
disme com responsabilitat de qui ges-
tiona un partit important o central: al
capdavall, en una democràcia els pro-
jectes els fan els partits i només els par-
tits. També el referèndum que cele-
brarem enguany, en un procés que ja
s’ha cobrat diverses inhabilitacions
(totes, subratllo totes, del PDeCAT). Els
partits fan les coses i el referèndum es
farà, i es farà gràcies a tots els partits
que integren Junts Pel Sí o donen su-
port al govern. Que a més a més tothom
ho faci a la seva manera, i el PDeCAT
tingui un perfil diferenciat dels altres
partits fins i tot en la manera de pen-
sar sobre els passos a seguir, és per-
fectament normal. El full de ruta comú,
però, és un de sol i és compartit. I ara
hi afegeixo que ja és inevitable. No hi
ha marxa enrere. Es marqui tant de
perfil de partit com es vulgui marcar
(que perfecte), el que segur que ja no
es pot canviar és el deure i la determi-
nació de fer que els catalans votin
aquesta qüestió enguany. “Home, però
així no”, diuen alguns. Mirem-nos-ho:

“Home, però així no”? Doncs da-
vant d’aquesta pregunta, la resposta
és clara: “si no així, com?”. Posem que
esperem 20 anys més, o que es bus-
quen altres socis, o que s’espera una
majoria parlamentària més àmplia.
Entesos, fem la hipòtesi: el mètode
canviaria? Hi ha alguna altra mane-
ra de desconnectar d’un Estat antic,
amb tics autoritaris i amb lleis an-
quilosades, que no passi per fer en al-
gun moment un acte de força (de-
mocràtica)? No. Sempre s’arribarà al
moment de la desconnexió, del di-
vorci, d’inestabilitat i si ho volen dir
així de cert “desordre”. S’ha de pro-
curar que sigui el mínim possible, és
cert, però jo no veig bàndols bara-
llant-se pel carrer ni consellers em-
bogits, ni un president delirant, ni una
diversitat insuportable de fulls de
ruta: en veig un. Hi veig una sola idea.
Un pla, ordenat i justificat i ben co-
mandat i assessorat per en Carles Vi-
ver i Pi-Sunyer entre d’altres. Hi veig
una legitimació i una maduració de
diversos anys, hi veig un crescendo,
una evolució natural dels fets, una di-
gestió, una contra argumentació ci-
vilitzada amb l’estat, una oferta cons-
tant de diàleg i un límit, això sí, de-
mocràtic: els ciutadans han de votar
sí o sí. Francament, jo no veig el
“desordre” enlloc.

Per tant, compte que aquests arti-
culistes i polítics que apel·len a “tor-
nar a l’ordre” i a la “raó” no pretenguin
infectar un sentiment que no té res a
veure amb la racionalitat. I que és molt
digne, compte, i defensable, i univer-
sal. Es diu por. Segurament en pas-
sarem, de por. I algun moment de
dubte, i potser se’ns multiplicaran
els interrogants (jo mateix en vaig te-
nir alguns el 27S, perquè aquella ma-
tinada en teoria havia d’estar a Ma-
tagalls celebrant una victòria plebis-
citària). I potser quan arribi l’hora de
la veritat tot no serà tan ideal i plàcid
com voldríem, és clar. Però serà.

Farem el referèndum. Preparin-se.

per Jordi Cabré

El sobiranisme ha viscut uns mesos vo-
ciferant el contingut de la conversa en-
tre Jorge Fernández Díaz i Daniel de Al-
fonso (adduint que el de menys és qui
va gravar-los a traïció i el de més, el seu
contingut conspirador), per capbus-
sar-se fa poques hores en una lluita fra-
tricida per conèixer el criminal que va
gosar captar els futuribles autonomis-
tes de Convergència, encarnats en les hi-
pòtesis de David Bonvehí. En pocs me-
sos, la pèrfida judicatura espanyola ha
passat de ser el ventall que atiava el foc
sobiranista, al recurs amb què els pe-
decàtors volen emparar el seu anhel
d’intimitat. Si ja és prou delirant que els
joves convergents apel·lin a la fiscalia
contra la qual han estat cavalcant per
salvar l’honor de Mas i dels seus con-
sellers, resulta encara més còmic que el
sobiranisme s’esbatussi per saber qui va
ser el Judes del dinar bagenc, en què el
número dos del primer partit català hau-
ria especulat sobre la derrota del procés
polític que, en teoria, està liderant.

Més enllà dels jocs de caganius que
entretindran uns dies el PDeCAT i Es-
querra, l’important no és veure (millor
dit, sentir) com Bonvehí especulava
amb una implosió política d’allò im-
mediatament posterior al referèndum,
sinó com el líder convergent s’adapta-
va fàcilment, amb alegria de sobretau-
la, a un escenari en el qual el seu partit
s’hauria de readaptar a la vida autono-
mista amb un mer canvi de candidat. El
rellevant de tot plegat és, en el fons,
comprovar com la Convergència de
sempre pensa que, acabat el somni in-
dependentista, n’hi haurà prou amb ple-
gar l’estelada i deixar-se liderar per una
veu de centre per salvar els mobles i anar
tirant. Només així s’explica que Bonvehí
accepti la candidatura de Santi Vila a
l’alcaldia de Barcelona, la qual cosa –a
banda de perdre novament les munici-
pals– implicaria retornar a la visió de la
formació de centredreta com un partit
d’ordre que crea la seva identitat en con-
traposició a l’eix ideològic d’Esquerra i
dels futurs comuns.

En el fons, la sinceritat de Bonvehí
amaga el convenciment segons el qual
Convergència només pot sobreviure
sustentada en un electorat pseudoin-
dependentista d’ordre (a saber, que
compri la quimera d’un procés de se-

cessió endreçat i sense ni una ferida; “de
la llei a la llei”, si fem cas a la nomenk-
latura masista), oposat doctrinalment a
l’eufòria en la despesa dels governs
progressistes. El més dramàtic de tot ple-
gat és que Bonvehí, un jove convergent
que en teoria hauria d’haver sobrepas-
sat la dinàmica política pujolista, recai-
gui en el nucli argumentador amb què
l’antic Molt Honorable va tenallar la po-
lítica catalana durant lustres; a saber,
combinar una retòrica inflamada que s’a-
dapti flegmàticament a les agressions del
Govern central amb un pragmatisme de
govern que no enervi l’statu quo espa-
nyol. Si el referèndum no s’aplica, Bon-
vehí abraçaria la tàctica Madí: tornar al
catalanisme i esperar l’ocàs dels progres.

Que el nom de l’actual conseller
d’Endesa i antiga mà dreta d’Artur
Mas torni a emergir aquests dies als di-
nars del país no és casual. Fa mesos va
córrer la brama segons la qual Madí
hauria irromput sense avisar a un con-
sell executiu del PDeCAT esbroncant els
seus dos joves líders per haver cedit la
primacia de la moderació sobiranista a
Junqueras. Sigui veraç o no, l’anècdo-
ta certificaria la tensió entre la Con-
vergència de sempre i una nova gene-
ració de pedecàtors independentistes
escudats en l’aparent rauxa unilateral
del president Puigdemont. Que Bonvehí
es disfressi de Madí, encara que sigui
en una animada sobretaula, ens situa
en un marc de victòria del moderan-
tisme convergent que abocaria l’actu-
al Molt Honorable a liderar un full de
ruta absolutament aliè a la maquinària
del seu partit, com si l’èxit de Puigde-
mont encara depengués de la derrota
dels seus antecessors.

En el fons, les confessions de Bonve-
hí denoten la dinàmica paranoica que ha
afrontat sempre el centredreta català
quan s’ha vist empès a un procés de rup-
tura amb l’Estat: replegar-se ordenada-
ment per conformar una majoria auto-
nomista o destruir la seva comoditat afa-
vorint l’alliberament nacional. De mo-
ment, Bonvehí sembla que prefereix la ca-
lidesa dels consells d’administració a tirar
pel dret i complir les promeses adquirides
amb els ciutadans. Les sobretaules són
així: treuen el pitjor de nosaltres.

Publicat a El Nacional.cat

per Bernat Dedéu

@aleixrenye: Le Monde refusa entrevistar
Fillon ja que el candidat conservador 
demana que no se li pregunti pels seus
problemes amb la justícia.

@eljueves: Paco Marhuenda también 
imputado. Ya no queda nada en lo que
creer, estamos rotos de dolor. Por qué tú,
Paco, por qué.

@RaholaOficial: Gràcies @davidbonvehi
pel seny i la responsabilitat de no anar a la
fiscalia. Ara a continuar treballant per
Catalunya.

Opinió en 140 caràcters

4Hi haurà referèndum 4Un candidat autonomista
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MOBILITAT4El projecte de la su-
perilla tira endavant. Aquest és el
missatge que va donar el passat 12
d’abril l’Ajuntament, quan va
anunciar la finalització de la pro-
va pilot que es va posar en mar-
xa el passat mes de setembre. La
superilla, doncs, entra en funcio-
nament de manera definitiva.

Han passat vuit mesos i, si al-
guna cosa es pot dir, és que la pro-
va pilot no ha deixat ningú indi-
ferent. Des del seu començament,
una part del veïnat del Poblenou
ha estat molt crític amb el projec-
te. De fet, la Plataforma Afectats
Superilla  va anunciar ahir que té
la intenció de celebrar una consulta
veïnal sobre el projecte i que pre-
sentarà una demanada judicial
per la via contenciosa-adminis-
trativa -abans haurà de presentar
una reclamació formal a l’Ajunta-
ment demanant l’aturada del pro-
jecte-,  si el consistori  no fa mar-
xa enrere. Segons els lletrats que
assessoren la plataforma, la su-
perilla no està sustentada per cap
projecte ni per cap reforma del pla-
nejament urbanístic vigent. Això
situaria el projecte en un terreny
“alegal”.  “Aquí hi ha un conflicte.
O hi ha una solució amb tots els
veïns, els perjudicats i els entu-
siasmats, o hi haurà sentències i els
jutges diran què s'ha de fer”, va ad-
vertir ahir Jordi Campins, porta-
veu d’Afectats Superilla.

Qui veu les coses diferents és
el Col·lectiu Superilla Poblenou,
que reivindica la necessitat que
el projecte tiri endavant per tal
que “les persones puguin recu-
perar l’espai públic”. Al mateix
temps, defensen que “la superi-
lla s’està convertint en un co-
rredor per a vianants on cada dia

hi ha més gent”. Qui també de-
fensa el projecte, tot i que en al-
gun moment ha criticat “la pre-
cipitació” en la seva implemen-
tació, és l’Associació de Veïns del
Poblenou. L’entitat ha celebrat
ara l’anunci de l’Ajuntament de
consolidar aquest disseny en la
mobilitat del barri, al mateix
temps que defensa que la ciutat
necessita més superilles perquè
els ciutadans guanyin qualitat de
vida. Aquesta divisió veïnal la va
constatar fa uns dies el Síndic de
Greuges, quan en una nota va
criticar la manca de consens a
l’hora de plantejar la superilla i
“la falta d’informació prèvia”.
Rafael Ribó va advertir que el
consens veïnal és “imprescindi-
ble” per a la instal·lació de futu-
res superilles.

PRÒXIMS CANVIS
Deixant de banda el posiciona-
ment del veïnat, ara l’Ajuntament,
que ha creat una comissió de tre-
ball amb els col·lectius relacionats
i afectats per la superilla, encara
reptes pendents. És per això que
ha anunciat la urbanització de

diferents trams i ja ha començat a
col·locar nous bancs, cadires, apar-
ca-bicis i taules de pícnic. 

En paral·lel, el consistori tam-
bé ha anunciat que construirà
68 nous pisos de protecció a l’àm-
bit central de la superilla (l’espai
interior d’illa que queda entre els
carrers Ciutat de Granada, Sancho
d’Àvila, Roc Boronat i Almogà-
vers). Una altra novetat serà la ur-
banització de dos solars en desús
d’aquesta illa central. Per últim,
està previst que a finals d’any els
espais d’entrada a la superilla es
modifiquin amb l’ampliació de les
voreres fent-les continues. En un
comunicat, l’Ajuntament va de-
fensar que està treballant en
aquests “ajustos” per millorar-
ne el funcionament.

CRÍTIQUES DE L’OPOSICIÓ
Per la seva banda, des del PDeCAT
s’han mostrat crítics amb la deci-
sió del govern municipal de tirar
endavant el projecte. Fernando
Gómez, Conseller de Districte del
PDeCAT Sant Martí ha afirmat
que “la intolerància del govern
amb la superilla és insostenible”.

La superilla podria acabar ara als tribunals. Foto: Cristian López

La superilla tirarà endavant amb
l’amenaça d’acabar als tribunals
» L’Ajuntament dóna per bona la prova pilot i anuncia novetats
» Afectats Superilla anirà a la justícia si el consistori no es fa enrere   

Òmnium tanca la campanya
‘Lluites compartides’ a l’Aliança

EL POBLENOU4Òmnium Cultu-
ral va celebrar el 8 d’abril l’acte de
cloenda de la campanya ‘Lluites
compartides’ al Poblenou.

La jornada va començar amb
la festa ‘El so de les lluites’, que va
tenir lloc de les 12 del migdia a les
set de la tarda al principi de la
rambla, al passeig Clavell i al
Front Marítim. Els assistents van
poder gaudir d’una exposició so-
bre la campanya i d’una desena
més de locals relacionades amb
diferents punts del país. 

Al vespre, el Casino de l’A-
liança va acollir l’acte central de la
jornada, un espectacle plàstic i
musical que va fer un recorregut

per les principals lluites socials
dels darrers 50 anys a través de la
música. Hi van participar artistes
com ara Sicus Carbonells, Cesk
Freixas, Marinah o Adrià Salas.

“UN SOL POBLE”
El president d’Òmnium, Jordi
Cuixart, va ser l’encarregat de
tancar l’acte. Durant el seu par-
lament, Cuixart va reivindicar
que “Lluites Compartides és un
acte d’amor sincer a tots els llui-
tadors anònims que han fet
avançar el país”, al mateix temps
que va afegir que “tots i totes
som un sol poble i no ens dei-
xarem ningú pel camí”.

Les associacions de veïns,
pendents del futur de Glòries
URBANISME4Les associacions
de veïns del Poblenou, Fort Pienc,
Sagrada Família i Clot-Camp de
l’Arpa celebren avui a la Farinera
del Clot un acte informatiu sobre
l’actualitat de la transformació
de la plaça de les Glòries. Enguany
fa 10 anys de la firma consensua-
da del Compromís per Glòries.

Fa dues setmanes aquestes
quatre associacions  van fer públic
un comunicat  respecte dels re-
centment coneguts sobrecostos
de l’obra, que també patirà enda-
rreriments. Les entitats van criti-
car que la redacció del projecte va

ser “excessivament optimista da-
vant d’una obra de gran comple-
xitat”, al mateix temps que van de-
nunciar que no es van fer “les ve-
rificacions necessàries per com-
provar les profunditats reals de les
estructures soterrades existents ni
del seu estat de conservació”.

Les entitats creuen que la si-
tuació “requereix actuar amb la
màxima responsabilitat i trans-
parència” i demanen “que els pro-
jectes i les obres s’executin d’acord
amb la normativa  i que s’adoptin
els mecanismes necessaris per
agilitar l’execució de les obres”.

Societat | L’àvia més gran d’Europa viu a la Verneda
Ana Vela, una àvia de 115 anys que viu en una residència del barri de la Verneda, s’ha con-

vertit recentment en la dona més gran d’Europa i la quarta del món. Vela ha agafat el relleu
de la italiana Emma Morano-Martinuzzi, que va morir dissabte a 117 anys i 137 dies. Era 
l’única persona viva que havia nascut al segle XIX. Vela va néixer el 1901 a Puente Genil. 
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Construiran 500 pisos 
a l’antiga planta de Coca-Cola
LA VERNEDA I LA PAU4La pro-
motora Corp ha anunciat que té
previst tirar endavant un pro-
jecte de construcció de 500 pi-
sos al solar de la rambla Gui-
púscoa, al barri de la Verneda i
la Pau, on antigament hi va ha-
ver la primera gran planta em-
botelladora de la multinacio-
nal Coca-Cola.

D’ençà de la demolició de l’e-
difici, el solar s’ha utilitzat com
un aparcament a l’aire lliure.
Corp tirarà endavant el projec-
te després de pagar 50 milions
d’euros pel solar a Cobega, l’em-
presa de la família Daurella que
és l’embotellador únic de Coca-

Cola a la península Ibèrica. El
grup promotor té previst co-
mençar les obres d’aquí a un any,
ja que encara queden permisos
municipals per desbloquejar. 

LOCALS COMERCIALS
El projecte que tira endavant
Corp també preveu la cons-
trucció de 10.000 metres qua-
drats de locals comercials.

Corp és una promotora im-
mobiliària que es va fundar
l’any 2008. L’empresa també es
va fer seu el projecte d’un gra-
tacel al 22@  que té un total de
126 habitatges després que que-
dés aturat durant la crisi.

LA VILA OLÍMPICA4Els veïns de
la Vila Olímpica que tenen deci-
dit fer una consulta sobre el fu-
tur del polèmic alberg de l’avin-
guda Icària tenen previst co-
mençar-la a fer “entre dimecres
i dijous de la setmana que ve”.

En declaracions a Línia Sant
Martí, el president de l’Asso-
ciació de Veïns de la Vila Olím-
pica, Jordi Giró, ha afirmat que
“ens hagués agradat començar-
la dilluns però finalment ho fa-
rem entre dimecres i dijous”.
Giró, que en l’edició de fa dues
setmanes d’aquesta publicació
ja va avançar que volien fer la
consulta “després de Setmana
Santa”, explica que tenen dades
de “6.000 electors gràcies al
cens oficial de les últimes elec-
cions generals”. 

L’objectiu dels veïns amb la
consulta, que durarà tres set-
manes i tindrà el casal de barri
com a punt principal per votar,
és, segons explica Giró, “que hi
participin entre 1.500 i 2.000
persones”. Tot i això, el presi-
dent d’aquesta entitat veïnal
explica que s’han fixat en dos
models de consulta on la parti-
cipació va tenir un llistó més
baix que el que ara s’han mar-
cat: “Ens hem mirat les consul-
tes ciutadanes que es fan a Suïs-

sa i perquè tingui efectivitat la
participació ha d’arribar al 18%.
També hem vist que la que es va
fer a Premià de Mar per Can
Sanpere va tenir un 8,4% de
participació”. A banda d’això,
l’entitat ja té experiència en
l’organització d’aquest tipus de
consulta, ja que en va impulsar
una sobre la reforma de l’avin-
guda Icària l’any 2014. Llavors
van votar 1.200 persones.

CONVERSES AMB LA PROPIETAT 
D’altra banda, Giró afirma que
els veïns esperen tenir notícies

sobre les converses que l’Ajun-
tament està mantenint amb els
promotors del projecte “el mes
de maig”. 

A banda d’aquesta qüestió, fa
dues setmanes el president dels
veïns de la Vila Olímpica es va
mostrar crític amb l’Ajuntament
pel fet que “per haver votat en
contra de la posició dels veïns”
durant l’últim ple municipal. La
votació era sobre una proposició
d’ERC per fer una consulta ofi-
cial sobre l’alberg. El govern
municipal, però, va dir que no
volia “enganyar els veïns”.

El futur alberg de la Vila Olímpica continua generant polèmica. Foto: Arxiu

La consulta veïnal sobre l’alberg
començarà la setmana que ve

Actualment el solar és un aparcament. Foto: Cristian López
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PROPOSTES4La Comissió d’E-
conomia i Hisenda d’aquest di-
marts va abordar la situació del
comerç de proximitat des de di-
ferents perspectives. 

Una de les propostes més
polèmiques va ser una del PP,
que demanava destinar a mesu-
res de promoció del petit comerç
els 800.000 euros pressupostats
per fer possible la cooperativa de
venda legal per a exmanters que
ha posat en marxa l’Ajuntament. 

En un debat tens, el primer
tinent d’alcalde, Gerardo Pisa-
rello, va criticar la mesura “amb
tints racistes” del PP, mentre que
el regidor popular Javier Mulle-
ras va respondre que el consis-
tori “està insultant totes les en-
titats representatives del co-
merç”. La proposta només va
comptar amb els vots del PP, el
Grup Demòcrata i C’s i, per tant,
va ser rebutjada. 

Una proposta que sí que va ti-
rar endavant va ser una d’ERC

reclamant la confecció d’una
campanya de promoció comer-
cial de cara al pròxim Nadal
conjuntament amb els eixos co-
mercials, qualificant “d’insufi-
cients” les que s’han portat a ter-
me fins al moment. 

La regidora republicana Tri-
ni Capdevila va demanar l’actual
equip de govern que busqui “una
alternativa millor a la pista de gel
que la que han plantejat aquests

dos últims anys”, que posi èmfasi
en la fidelització a les botigues
dels barris. 

Per altra banda, el Grup De-
mòcrata també va aconseguir
que la comissió aprovés una
proposta seva per impulsar un
pla de dinamització dels mercats.
El regidor Raimond Blasi va
aprofitar, un cop més, per arre-
metre contra la política d’Ada
Colau envers els mercats. 

La comissió es va celebrar aquest dimarts. Foto: Ajuntament

La situació del petit comerç
centra la Comissió d’Economia
» El govern municipal i el PP es creuen retrets en relació al top manta
» S’aproven dues propostes per dinamitzar Nadal i els mercats 

1,2 milions per fomentar la
cooperació en el petit comerç

AJUDES4El consistori ha anun-
ciat que destinarà 1,2 milions
d’euros a ajuts per al foment del
comerç de proximitat. En total,
se subvencionaran 189 projectes
que impulsen associacions de co-
merciants i gremis. “D’acord
amb les converses mantingu-
des amb els representants del co-
merç de proximitat”, expliquen
des de l’Ajuntament, les sub-
vencions se centraran en quatre
eixos diferents. 

Per una banda, es posaran en
marxa iniciatives per dinamitzar
el comerç de la ciutat, “promo-

vent la singularitat” de cada
zona i les “sinergies amb altres
agents econòmics, socials, cul-
turals i turístics”. 

En segon terme, es fomen-
taran accions formatives per als
comerciants i empleats del sec-
tor. En aquesta línia, les sub-
vencions també reforçaran les
associacions comercials i es pro-
mourà que diferents entitats
col·laborin en projectes comuns.

Per últim, es posarà l’accent
en la millora de la sostenibilitat,
afavorint el consum responsable
i els productes de proximitat. 

L’Eix Clot regala punts de
llibre per celebrar Sant Jordi

TRADICIÓ4L’Eix Clot està re-
galant punts de llibre entre els
seus clients per celebrar Sant
Jordi. Ho va començar a fer
aquest dimarts i ho continuarà
fent fins aquest diumenge, dia-
da de Sant Jordi. Els punts es re-
galaran per cada compra que fa-
cin els clients.

Això serà per una banda,
perquè l’associació també con-
vida els seus associats a sortir al
carrer diumenge dia 23. 

El dia d’abans serà el torn de
la Mona Solidària, una activitat
de l’eix i la pastisseria La Palma

que se celebra des de fa vuit anys.
El principal objectiu de l’acte
serà recollir aliments per lliurar-
los a la Fundació Banc dels Ali-
ments. D’aquesta manera, l’acte
vol posar de manifest la feina que
fan les entitats del barri a l’hora
de recollir menjar per als que ho
estan passant malament.

Durant el matí de dissabte hi
haurà activitats de dinamització
a diverses parts del Clot, a les
quals la gent podrà portar ali-
ments i endur-se, a canvi, un tros
de la mona de 30 quilograms
elaborada per La Palma. 

RETAILcat, a favor de no
controlar la jornada laboral

SENTÈNCIA4L’associació RE-
TAILcat –que agrupa la Funda-
ció Barcelona Comerç, Cecot,
Comertia i Barcelona Oberta–
aplaudeix la sentència del Tri-
bunal Suprem en la qual s’esta-
bleix que les empreses no estan
obligades a portar un registre de
la jornada laboral de tota la
plantilla. “L’obligació de con-
trolar i registrar la jornada dià-
ria no té cap sentit”, afirma la
plataforma en un comunicat.

RETAILcat “està d’acord”
que cal actuar davant dels casos
d’ús indegut en la contractació a
temps parcial o temporal, però
“no amb eines com el control de
presència, més propi d’un siste-
ma productiu del segle passat”. 

Per altra banda, RETAILcat
assegura que controlar la jorna-
da de feina pot malmetre el cli-
ma laboral de la companyia,
“afectant la confiança entre em-
presaris i treballadors”. 

Moda | Alumnes martinencs marquen tendència amb una desfilada
La passarel·la de moda que van organitzar alumnes de segon curs d’Assessoria d’Imatge Personal i Corpora-
tiva de l’Institut Salvador Seguí, de Sant Martí, va ser “tot un èxit”, segons valoren. L’acte, que es va celebrar

el passat dia 5 a la Sedeta, va aplegar unes 200 persones que van poder gaudir d’un espectacle que va ser
possible a la feina dels alumnes del Salvador Seguí, que havien estat preparant-lo des de setembre. 

La dinamització del comerç, principal objectiu. Foto: Ajuntament
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La FAVB aprofita la seva 45a assemblea per reclamar de nou “una ciutat justa i habitable”

45 anys de lluita veïnal
ASSEMBLEA/ 45 anys després de la seva
legalització, la FAVB continua fent acti-
visme veïnal i exhibint múscul. Amb el mig
segle de vida a tocar, la federació va cele-
brar la seva 45a assemblea general el pas-
sat 25 de març al Casal de Barri de Can
Peguera, a Nou Barris. Entre altres punts, la
jornada va servir per tornar a reclamar una
ciutat “justa i habitable” i per ratificar els
principals càrrecs de la federació. L’assem-
blea també va servir perquè la FAVB mos-
trés la seva voluntat de potenciar el pla de
treball que l’actual junta d’Ana Menéndez
va dibuixar quan va guanyar els comicis de
l’any passat.

Sota el lema Barcelona no està en venda,
desenes de representants de les diferents
associacions de veïns de la ciutat van apro-
fitar per fer el balanç dels últims 365 dies i
van marcar les línies de treball que la FAVB
ha de seguir de cara al pròxim any. L’as-
semblea, que va tenir l’alcaldessa Ada
Colau, la regidora de Nou Barris Janet Sanz
i el delegat  territorial de la Generalitat Mi-
quel Àngel Escobar com a convidats, va
arrencar, com és habitual, amb l’aprovació
de l’acta anterior. També es va presentar
l’informe de gestió i es va tornar a incidir en
el pla de treball pel qual es regirà la fede-
ració en aquest pròxim any. 

El primer eix d’aquest pla vol “redoblar
el suport a les associacions veïnals, culmi-
nar el pla de comunicació i enfortir el tre-
ball en xarxa amb altres moviments
socials de la ciutat”, mentre que el segon
incideix en “la lluita contra la pobresa, la
recuperació d'una ciutat compacta i soli-
dària, el reforç de la participació ciutadana

o l'aposta per una economia verda i de
compromís social”.

El matí també havia de servir per a la
presentació de candidatures, però no va
ser necessari passar per les urnes. Així, Ana
Menéndez repeteix com a presidenta,
acompanyada per Albert Recio i Joan Ba-
lañach a les dues vicepresidències. Mar-
cel·la Güell ocupa el càrrec de secretària
amb Teresa Martínez com a vicesecretària.
La tresoreria serà per a Joan Bordetas,
mentre que els tres vocals seran Sylviane
Dahan, Josep Lluís Sabaté i Joan Vidal.

També es va anunciar la incorporació
de noves associacions de veïns a la FAVB.
Enguany se sumen a la federació les asso-
ciacions de Bogatell (Sant Martí), Alerta
Poble Sec, Salvem el Turó (Sants-Montjuïc),
Park Güell-La Salut-Sanllehy i Vallcarca
(Gràcia). 

El matí va acabar amb un torn de reso-
lucions i un torn obert de paraules on es va
condemnar “la nova onada especulativa
que ha fet que tornin a disparar-se els
preus dels lloguers”, es va aprovar una re-
solució per “combatre la contaminació i els
seus efectes sobre la salut, que implica fer
una aposta ferma pel transport públic” i es
va fer una crida a la participació en el
Fòrum Veïnal de Dones que la FAVB orga-
nitzarà durant els dies 5 i 6 del mes que ve.

Després de dinar, els assistents van
abordar les qüestions de règim intern de la
federació, incidint en assumptes com el
règim electoral o la incompatibilitat dels
càrrecs, entre altres. Un debat sobre l’habi-
tatge va ser una de les darreres qüestions
de l’assemblea abans de la seva cloenda.

REGULACIÓ/ A mitjans del mes passat, l’Ajuntament va
iniciar la tramitació de les noves normes de participació
ciutadana amb l’aprovació del projecte normatiu del nou
Reglament de Participació Ciutadana, un fet que el teixit
associatiu de la ciutat ha valorat positivament. Segons han
assegurat diferents associacions en un comunicat conjunt,
aquesta decisió de l’equip de govern d’Ada Colau signi-
fica “un avenç en relació a l’anterior normativa i obre no-
ves vies de participació fins ara no contemplades”.

Aquestes associacions, entre les quals hi ha la FAVB,
el Consell de Joventut de Barcelona, el Consell Municipal
de Dones o la Federació ECOM, entre moltes altres,
aplaudeixen aquesta nova normativa i agraeixen “l’acti-
tud durant el procés de tots els grups municipals, que en
tot moment ha estat constructiva i amb voluntat de fer
una veritable eina de participació per a la ciutat”, però mos-
tren el seu desig que aquesta postura es mantingui fins
que s’hagi d’aprovar definitivament.

Tot i això, els signants del comunicat lamenten les “li-
mitacions legals” que s’han trobat a l’hora de “concretar el
redactat de la normativa” i valoren que la participació ha
de ser “descentralitzada” respecte de l’administració i que
s’ha de sostenir en els principis de proximitat, freqüència,
incidència, voluntat política i dotació de recursos. 

Les associacions veïnals aproven
les noves normes de participació PUBLICACIÓ/ L’’inici de la dècada de 1990 és present en

l’imaginari col·lectiu com l’època dels Jocs Olímpics, però
per a la FAVB i per a la ciutat també va significar l’aparició
de la revista Carrer.

La publicació va néixer l’octubre de 1991, en un con-
text d’eufòria olímpica, i des del primer dia va voler ser quel-
com més que un mer portaveu de la FAVB, sinó una eina
de col·laboració entre sectors associatius, professionals i
intel·lectuals que reflectís les diferents Barcelones que exis-
tien i segueixen existint dins de la ciutat.

Per celebrar aquest aniversari, la federació ha publicat
una edició especial de Carrer, el número 143, que parla so-
bre la ciutat del futur. La revista es pot descarregar al por-
tal web de la FAVB (www.favb.cat).

Una edició especial 
pels 25 anys de ‘Carrer’
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REIVINDICACIÓ/ El mes passat,
la FAVB va anunciar que s’adhereix
al manifest Compromís Ciutadà
per la Meridiana que impulsa la
plataforma SomMeridiana.

El text és el resultat del treball
conjunt de diverses associacions
de Sant Andreu i persegueix que
els grups polítics es comprome-
tin a tirar endavant el projecte
d’humanització de l’avinguda.

El manifest demana que la
Meridiana ha de passar “de ser via
amb preferència dels vehicles a
via de preferència per a les per-
sones”, un espai que fomenti el
comerç de proximitat i que aju-
di a vertebrar la convivència de
tots els seus veïns.

El Compromís
ciutadà per la
Meridiana creix

HOMENATGE/ El passat diu-
menge 26 de març, l’espai patri-
monial MUHBA del turó de la Ro-
vira es va convertir en l’escenari
d’un record per als veïns dels an-
tics barris de barraques del Carmel
i de Can Baró.

Durant el matí d’aquell dia es
va fer l’acte d’inauguració d’una
placa que recorda que, durant
molts anys, més de mig miler de
persones van viure a la part més
alta de la ciutat, que aleshores es
coneixia com el barri dels Canons. 

Alguns dels veïns que van viu-
re-hi no es van voler perdre aquest
acte que va fer un homenatge a un
dels espais de la ciutat que han es-
tat oblidats durant anys.  

Una placa recorda
les barraques del
Carmel i Can Baró

HABITATGE/ El passat dimecres
29 de març, l’associació Ciutat
Vella No Està En Venda i l'Assem-
blea de Barris per un Turisme Sos-
tenible (ABTS) van dur a terme
Desmuntant Airbnb, la segona ac-
ció conjunta de les associacions
per defensar el dret a l’habitatge.

L’acció va consistir a destapar
una presumpta xarxa de pisos tu-
rístics il·legals a Ciutat Vella su-
posadament administrada per
Mark Serra a través d’una em-
presa anomenada Donec Perfi-
ciam. Dos membres d’aquestes
entitats veïnals es van fer passar
per turistes que volien llogar un
dels pisos i van denunciar-ho al
Servei d’inspecció municipal.

Desmuntant Airbnb,
segona acció pel
dret a l'habitatge

La FAVB creu que el judici del Palau ha
sacsejat “l’arquitectura del poder”

JUSTÍCIA/ El passat dia 7 de
març, anys després que es des-
tapés el cas, Fèlix Millet va seure
davant del jutge a la Ciutat de la
Justícia per prestar declaració
pel cas del Palau de la Música.
L’empresari va involucrar l’an-
tiga Convergència en l’espoli del
Palau i va assegurar que Ferro-
vial feia “donacions a CDC a
canvi d’obra pública”. 

Millet va detallar que hi
havia tres maneres per fer arri-
bar aquests diners a Convergèn-
cia a través del Palau: en efectiu,
emetent factures falses i amb
donacions a la Fundación Trias
Fargas, vinculada al partit. Millet
va afegir que un 2,5% del total
del cost de l’obra era per a CDC,
que ell rebia un 1% i que la seva
mà dreta, Jordi Montull, es que-
dava amb un 0,5%. Unes afirma-
cions, tanmateix, que van ser
negades rotundament per part
de l’expresident Artur Mas pocs
dies després de la declaració ju-
dicial de Millet.

Sigui com sigui, un altre dels
actors principals del procés judi-
cial és la FAVB, que exerceix d’a-
cusació particular, i que ja n’ha
fet una primera valoració. I és
que, segons la federació, el judici
ha servit per “sacsejar l'arquitec-
tura corrupta del poder a Cata-
lunya”.

En un comunicat publicat a
finals del mes passat, la FAVB in-
cideix en què el cas és un exem-
ple dramàtic i paradigmàtic de
“gestió corrupta per part de per-
sones que estaven al capdavant
d’una institució pública”, de “fi-

nançament il·legal d’un partit
polític, que ara ja es calcula en
un 4%”, i de “l’ús del finançament
il·legal com a mecanisme com-
petitiu en el mercat dels submi-
nistraments públics”. Aquestes
situacions, reflexiona la FAVB,
són una constant en les trames
de corrupció que s’han destapat
i investigat arreu de l’Estat en els
darrers anys, i, segons la federa-
ció, són “en part causants dels
problemes del sector públic”.

En aquest sentit, la FAVB
també lamenta “que no s’ha arri-
bat fins al final en la investigació,
i que ara segurament serà im-
possible arribar-hi”. Tot i això,
considera que el simple fet que
el cas hagi acabat als tribunals
ha servit per donar un cop a “l’es-
tructura del poder” de les últi-
mes dècades, de manera que
“això té i tindrà conseqüències
polítiques sense haver d’esperar
al pronunciament de la sentèn-
cia”. Malgrat aquesta satisfacció,
la federació lamenta que “la
resta de parts implicades hagin
renunciat a exigir una investiga-
ció i un judici per les desviacions
polítiques del cas”. 

Per acabar, la FAVB assegura
que “l’única garantia de viure en
una societat lliure de corrupció
és actuant amb valentia i de-
manda de justícia en tots els
casos”, afegeix que sent “la satis-
facció del treball fet” i assegura,
a tall de reflexió final, que “cap
societat prospera si els treballa-
dors públics no actuen amb ho-
nestedat, professionalitat i amor
a la cosa pública”.

COMERÇ/La manca de transparència que
segons Gràcia on vas? i l’Assemblea de Ba-
rris per un Turisme Sostenible (ABTS) hi ha
en la reforma del mercat de l’Abaceria ha
fet que aquestes dues entitats hagin por-
tat el projecte a la Síndica de Greuges de la
ciutat i al Síndic de Greuges de Catalunya.

El projecte aprovat per l'Institut Muni-
cipal de Mercats i per l’Ajuntament con-
templa invertir uns 33 milions d’euros en la
remodelació de l’equipament, una xifra
“molt superior a la de les reformes que
s’han portat a terme en mercats similars”,
expliquen les entitats en un text conjunt. 

A més, el passat 28 de març, Alejandro
García, de Gràcia on vas?, va explicar públi-
cament els punts del projecte amb els
quals no estan d’acord, que són la cons-

trucció del pàrquing i d’un supermercat a
l’interior del mercat. A més, segons García,
la reforma convertiria el mercat en un
“focus de gentrificació i una icona turística”.

MANIFESTACIÓ A LA VILA
En aquest sentit, i per fer públiques les
seves reivindicacions, el passat dissabte 1
d’abril les dues entitats van convocar una
manifestació a la plaça de la Vila de Grà-
cia. “Hi van assistir unes 200 persones i
vam recórrer bona part de la vila”, explica
Toni Ramon, de Gràcia on vas?. “L’objec-
tiu principal era informar els veïns sobre
les nostres reivindicacions”, afegeix
Ramon. La manifestació va portar els as-
sistents fins a les portes del mercat, on va
tenir el seu punt final.

‘Gràcia on vas?’ i l’ABTS porten 
la reforma de l’Abaceria als Síndics

Imatge de la manifestació del dia 1. Foto: @mima134
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FUTBOL4L’aturada per Setma-
na Santa ja queda enrere i, per
tant, el Júpiter ja no es pot per-
metre ni una sola errada més si
vol mantenir opcions de perma-
nència. Per això, la visita d’aquest
diumenge a la tarda a Palamós és
vital, encara que l’equip ha de fer
la feina i esperar altres resultats,
ja que fa moltes jornades que els
gris-i-grana no depenen d’ells
mateixos per aconseguir roman-
dre a Tercera divisió.

I és que l’empat que l’equip va
aconseguir la setmana passada a
la Verneda contra el l’EC Grano-
llers (2-2) combinat amb la vic-
tòria del Manlleu contra el Sa-
badell B (2-1) fa que ara la disse-
tena posició, que ocupen els oso-
nencs, sigui a sis punts quan no-
més queden dotze per jugar-se. El
repte és complicat, però després
del partit contra els palamosins,
el Júpiter afrontarà dues jornades
consecutives contra els altres
equips que ara mateix ocupen po-

sició de descens, contra el Saba-
dell B a la Verneda i a la Jon-
quera. L’equip clourà la lliga en
un altre partit com a local, el dia
14 de maig contra el Peralada.

FERNÁNDEZ PER GARCÍA
Esportivament parlant, ahir va
quedar resolt un dels grans dub-
tes, l’inquil·lí de la banqueta del

primer equip de cara al curs que
ve. Es tracta d’Alberto Fernández,
que fa poc més d’un mes va
abandonar la banqueta de la UE
Rubí, de Primera catalana. Se-
gons alguns mitjans locals, el
tècnic va renunciar per desavi-
nences amb la directiva després
que el club donés la baixa a alguns
jugadors de la plantilla.

Els gris-i-grana ja no es poden permetre més ensopegades. Foto: CEJ

El Júpiter no pot fallar més si vol
tenir opcions de permanència

» Els de Juanjo García visitaran Palamós aquest diumenge a la tarda
» Alberto Fernández serà el tècnic del primer equip el curs que ve

L’Handbol Sant Martí visita 
la pista de la UE Sarrià de Ter

HANDBOL4Segon contra ter-
cer. El retorn de la Primera esta-
tal masculina després de l’atura-
da per les vacances de Setmana
Santa farà que l’Handbol Sant
Martí hagi d’afrontar demà pas-
sat un dels partits més exigents de
la segona volta, la visita a Sarrià
de Ter per jugar contra la Unió
Esportiva Sarrià. Un empat o
una victòria al Gironès certifica-
ria, de forma matemàtica, la pre-
sència de l’equip al play-off per
pujar a Divisió de plata.

Els de Pedro Pérez, que d’en-
çà que ha començat l’any han

guanyat tots els partits que han
jugat (en total, tretze) i voldran
mantenir la seva ratxa immacu-
lada de victòries i mirar de reüll
el partit del líder, el Granollers,
que visitarà la pista del vuitè,
l’Handbol Sant Cugat.

L’equip  ha aprofitat aquests
dies per recarregar piles de cara
a una recta final de curs que pro-
met ser apassionant. I si el Sant
Martí no aconsegueix situar-se
primer classificat, encara tin-
dria una nova oportunitat de fer-
ho en la darrera jornada, que es
jugarà el dia 6 de maig.

BÀSQUET4La permanència a
EBA del Grup Barna passa per
Sants. L’equip del Clot afrontarà
demà passat a les 7 de la tarda, un
derbi decisiu per garantir-se la
permanència a EBA. De fet, si els
roig-i-negres aconsegueixen de-
rrotar el JAC a l’Espanya Indus-
trial, tindrien gairebé assegurat
repetir a la quarta categoria del
bàsquet estatal durant la tempo-
rada 2017-18.

Els de Fabián Téllez, ara
mateix són onzens, amb 10 vic-

tòries i 14 derrotes (per sota del
Sant Nicolau i per sobre del
JAC, que tenen el mateix ba-
lanç), però gràcies a una ratxa
espectacular de tres triomfs
consecutius han aconseguit arri-
bar a la recta final de la compe-
tició depenent d’ells mateixos
per mantenir la categoria. 

El Menorca (86-78), el Olivar
de Saragossa (59-62) i el CB
Cornellà (75-72) han estat les
tres últimes víctimes de l’equip,
que ha igualat la millor ratxa de

victòries del curs, la que va acon-
seguir entre les jornades 4 i 6.

Si el resultat a Sants no és l’es-
perat, l’equip encara tindrà una
darrera oportunitat per evitar
acabar la lliga regular en la dot-
zena o la tretzena posició (les que
obliguen a jugar el play-off de
promoció contra els equips del
grup C-B) en el partit de la da-
rrera jornada a la Nau del Clot
contra l’últim classificat, el Sant-
feliuenc, que ja sap que el curs
que ve serà a la Copa Catalunya.

Rugbi | Els Enginyers juguen un partit contra el Fleetwood
Experiència “internacional” per a alguns jugadors de la base dels Enginyers. Dimecres de
la setmana passada, aprofitant la visita del Fleetwood anglès, alguns jugadors dels equips
sub16 i sub18 del club van jugar un amistós contra el conjunt britànic a la Mar Bella. Com
és tradicional, poblenovins i anglesos van compartir el tercer temps després del partidet.

Un derbi decisiu per salvar-se
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AGENDA    UINZENALQ
26 I 27 D’ABRIL
21:00 Brian Molko i Stefan Olsdal , coneguts mu-

sicalment com Placebo, celebraran els seus
20 anys obres els escenaris amb dos concerts
la setmana que ve. / Sala Razzmatazz.

DILLUNS 24 D’ABRIL
19:00 Primera sessió del taller Transforma els

teus propòsits, una activitat vivencial pensat
perquè tothom aprengui a afrontar els pro-
pòsits amb serenitat i les eines per assolir-los.
/ Casal de barri Vila Olímpica. 

DIMECRES 26 D’ABRIL
19:00 Toni Castarnado, periodista musical,

oferirà la xerrada Música pels teus ulls: els do-
cumentals musicals, on parlarà sobre alguns
dels títols més destacats d’aquest gènere. /
Biblioteca Xavier Benguerel. 

FINS AL 21 D’ABRIL
Tot el diaÚltims dos dies de la Setmana del lli-

bre. En l’EAMP s’ha generat un espai perquè
la gent deixi les seves recomanacions literà-
ries i avui es farà una exposició de la selec-
ció. / Espai Antoni Miró Peris.

FINS AL 28 D’ABRIL
Tot el diaDes del passat dia 7, Acción contra el

hambre s’encarrega de la mostra 100 exem-
ple de resiliència, amb testimonis de perso-
nes que han afrontat i superat situacions ad-
verses. / Centre Cívic Parc - Sandaru.

DISSABTE 22 D’ABRIL
12:00 La companyia Comtu Teatre s’encarregarà

de la narració Contes per Sant Jordi, un petit
concert teatralitzat d’una versió de la Ca-
putxeta Vermella. / C. C. Parc - Sandaru.

DISSABTE 22 D’ABRIL
11:00 Una manera alternativa perquè els més

menuts puguin gaudir de la vigília de Sant
Jordi serà el Mercachef. Cal inscripció prèvia,
però els no inscrits podran preparar un plat.
/ Mercat de Provençals.

DISSABTE 29 D’ABRIL
19:00 Partit de bàsquet corresponent a la vint-

i-sisena jornada del grup C-A de la lliga EBA
entre el CB Grup Barna i el CB Santfeliuenc.
/ Nau del Clot.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

El showmag Gerard Borrell s’encarre-
garà d’una sessió amb trucs de màgia
espectaculars. Les entrades es poden
aquirir per sis euros. / Casal de barri Bac
de Roda - Poblenou.

Els millors trucs de màgia,
amb el showmag Gerard Borrell 

Dissabte 22 d’abril a les 20:00

Marta Codina, de Mesqueverd, s’en-
carregarà de la tercera i darrera sessió
del curs de cuina amb llegums de pri-
mavera. / Casal de barri Bac de Roda
- Poblenou.

S’acaba el taller de cuina
de llegums de primavera

Dimarts 25 d’abril a les 19:00

El dia de la rosa i el llibre es viurà de
manera intensa al barri amb tertúlies
literàries, jocs, puntaires, intercanvis
de llibres i activitats per a tota la fa-
mília. / Centre Cívic Sant Martí.

El Centre Cívic Sant Martí
es bolca amb Sant Jordi

Demà 21 d’abril a les 21:00

Partit de futbol corresponent a la 36a
jornada de la Tercera divisió entre el CE
Júpiter i el CE Sabadell B. / Municipal
de la Verneda.

El Júpiter se la juga a la
Verneda contra el Sabadell B

Diumenge 30 d’abril a les 12:00
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